

Protokoll VU-möte 2023-09-19 i Jönköping, kl 10.00-12.30.

A. ADMINISTRATIVT

0. Laget runt

Mötet inleder med laget runt.

1. Mötets öppnande

Ordförande Anders Hedeborg öppnade mötet.

Beslut: Mötet förklarades öppnat.

2. Förslag till dagordning

Beslut: Dagordningen antogs.

3. Val av justeringsperson

Förslag gavs på Sara Peilot.

Beslut: Mötet valde Sara Peilot till justeringsperson.

4. Protokoll

Stämma: [20230515](#)

Styrelse: [20230412](#)

VU: [20230309](#)

Samförvaltning: [20230302](#)

Beslut: VU skickar till styrelsen för beslut.

5. Kansliet

- Personalförändringar på kansliet, Måns Lindell och Malin Setzer tjänstlediga 6 månader för andra tjänster. Det bestäms att avtackning blir till våren istället. Rasmus Lindblad ersätter Malins uppdrag inom Vätternvårdsförbundet (sakkunnig fiske och samordnare för samförvaltningen).
- Det behövs en ny lösning för kassaförvaltning. Jan-Anders slutar vid årsskiftet men är kvar till bokslutet. Kolla alternativet att ha en lösning på länsstyrelsen först och främst, köper tjänsten i så fall. Kolla i stadgarna om vi behöver en förtroendevald kassör, i så fall behöver

valberedningen aktiveras för det uppdraget. Behöver ha en överlämning senast i början på året. Sara meddelar att Vänerens vattenvårdsförbund har en kassör från en medlemskommun.

- Arvode till vice-ordförande. Anders har fortfarande stöd från Vadstena kommun men inget arvode längre. Förslag att ge vice-ordförande ett all inclusive- arvode 3000 kr/månad. Finns det arvodesbestämmelse i förbundet, svar nej. Den politiska kopplingen är viktigt, försäkra sig om den politiska förankringen. Om kommunstyrelsen utser Anders som representant i Vätternvårdsförbundet vore det bra. Dubbelkolla hur det står i stadgarna om representation.

Beslut: VU beslutar om avtackning i vår av Måns och Malin. Kansliet får i uppdrag att undersöka möjligheter till köp av kassaförvaltare på Länsstyrelsen. VU beslutar att ge vice-ordförande tillfälligt arvode 3000 kr/år från 1 januari till stämman 2024. Vice-ordförande lämnade mötet och deltog inte i den diskussionen.

6. Ekonomi

Friederike visade en löpande budget och prognos för 2023. Alla medlemsavgifter har kommit in. Inte så stora skillnader i utgifter sedan senaste mötet. Lite dyrare med hydroakustik än planerat och extra satsning på IAS i och med större rovmärla. Den totala budgeten ligger på ca 2,9 miljoner. Vi ligger ungefär som vi brukar normalt sett på året. Uppdaterad budget till styrelsen. Fråga uppkom om de övriga vattenvårdsförbunden har samma nivå på ekonomi. Vänern har runt 4 miljoner men det är lite mer tillfälliga medel inblandade. Mälaren har den största budgeten av de tre vattenvårdsförbunden.

Beslut: Budgetläge och prognos som redovisades godkänns.

7. Verksamhetsutskottet

Bred diskussionspunkt om hur vi vill jobba? Och kan vi förbättra våra möten för att få ut mer?

- I stadgarna står att VU ska leda den löpande verksamheten och ska minst bestå av 4 representanter (kommun, länsstyrelsen, industrin och fisk/fisket). Står inte hur vi ska arbeta. I arbetsordningen står det lite mer. Ett annat arbetssätt är möjligt idag jämfört med när arbetsordningen skrevs. Ändrar vi arbetssätt kan det behövas ändras i arbetsordningen.

Förslag inkom på att det kan tydliggöras när man ska ha rena avstämningsmöten och när man ska mer utvecklingsmöten eller temamöten. Hur ska vi göra för att få med de som ofta inte kan delta? Att få med styrelsen i diskussionen, vad har styrelsen för förväntningar på VU? Vad vill de att vi förbereder och tar upp på mötena? Förbereda inför styrelsemöten och stämman är viktigt men kanske vi inte behöver göra det 5 gånger per år. Kontrollfunktionen är i och för sig viktig men bättre om deltagarna kan bidra med kompetens, det är svårare idag att få utrymme för. Vore bra om man kan ändra och fokusera mer på bollplank, ge uppdrag. Vad behöver kansliet av deltagarna i VU? Utveckling av förbundet ligger på VU. Många

kommuner har en förväntan på att vi har en uppfattning. Vad vill medlemmarna ha av förbundet?

- Verksamhetsutskott vs arbetsgrupper och fysiska möten vs digitala möten. Möten som är mer av karaktären kontroll och kontinuerliga avstämningar kan med fördel vara digitala. Vill man däremot ha utvecklingsmöten, diskussionsmöten, temamöten och ha mötena mer som bollplanksfunktion och kreativa så föredras fysiska möten. VU anser att två fysiska möten per år och två digitala möten per år är lagom och att vi använder oss av Teams. Pelle skapar möten och skickar länken till Friederike som får bjuda in.
- Styrelsen träffas så sällan och då krävs att man förbereder mötena bra.
- Kan fundera på olika sätt att nå ut, webinarie, infostunder m.m. Och fundera på vad vill vi uppnå med Vätternvårdsförbundet. Kunskapsinhämtning och hur når vi ut?

Beslut: VU beslutar att fortsätta diskussionen på nästa möte. Friederike skickar ut utdrag från stadgar och arbetsordning samt en sammanställning på det som togs upp under dagens möte så fortsätts diskussionen.

8. Samförvaltning Fisk

- Rasmus Lindblad är samordnare under 2023. Ser ut att bli en permanent lösning.
- Senaste mötet den 16 juni och då genomfördes en övning med resursfördelning inom ramen för revideringen av förvaltningsplanen för fisk och fiske.
- Ett nytt förslag på hantering av laxutsättningarna togs upp. Man beslutade att via en arbetsgrupp träffas och ta fram ett dokument med förslag på hantering och ställningstagande kring laxutsättningarna.
- Tillsynsgruppen har reviderat tillsynsplanen som har beslutats på mötet.
- Nästa möte den 26 oktober i Jönköping.

VU noterar informationen.

9. VVF 2023

Bred diskussionspunkt om vad nästa steg för förbundet är. Senaste stora utveckling var att samförvaltningen lades till förbundet (2005) vilket innebär att en samordningsfunktion för hantering av fiskfrågor inkluderades i Vätternvårdsförbundets roll. Diskussion om förbundets mål, roll, vad vill vi fortsätta att göra och vad vill vi utveckla och lägga till.

- Vad är nästa steg för förbundet? Friederike har kikat lite på Mälarens vattenvårdsförbund och den vision som tagits fram för 2022-2027. Vi kan hitta inspiration från deras vision. Vad vill medlemmarna, vilka förväntningar finns på förbundet? Vad funkar bra och vad kan förbättras? Vilka problem ser man som hindrar tex kommunens utveckling? Vart behövs hjälp för att nå målen med Vättern?

Kansliet funderar på att skicka ut en enkät till medlemmarna för att få svar på en del frågor. Planen är att få ut enkäten i början på 2024 och samla svaren till stämman. Enkäten kan vara ett underlag för framtida diskussion för styrelsen. Det blev en diskussion och input kom om utformning av enkäten. Viktigt att det blir tydligt i början på enkäten

vilken roll vi har och hur vi jobbar, och vad vi arbetar för. Också vilka avgränsningar som finns, vad vi inte hanterar. Att vi samlar väldigt många olika intressen och att förbundet går ut med en enad front och alla står bakom. Bra om det finns länkar till stadgar och arbetsordning i enkäten. Och att man kan ange vad man representerar i enkäten.

Beslut: VU anser att en enkät tas fram i en arbetsgrupp och skickas ut till medlemmarna brett i början på 2024. Tas upp på styrelsemötet i oktober och sen på VU-möte i december. Ett resultat av enkäten presenteras på stämman 2024.

10. Åtgärdssamordning i tillrinningsområde

Det finns problem med övergödning i mer än hälften av Vättern tillflöden. Bör förbundet jobba med t.ex. övergödningsfrågor i tillrinningsområdet? Kopplar till diskussionen om vad nästa steg för förbundet kan vara. Bör vi fundera på en åtgärdssamordning i tillrinningsområde? Praktiska funderingar och diskussion kring frågan.

- Hur gör andra (stora) vattenvårdsförbund? Vänerns vattenvårdsförbund har sökt och fått bevilja till en åtgärdssamordnare för Vänerns närområden. Viktigt att det finns någon som driver detta arbete annars händer inte så mycket. Man hoppas på att det finns arbetsgrupper i dagsläget men det är inte långsiktigt och hållbart i längden. Inkom synpunkter om att det är en styrka om det finns någon som styr och säger varför det är viktigt att vi jobbar med detta. Att stötta med underlag och vart fokus ska läggas. Då får man hjälp med att välja vad som ska göras. Ska ses som ett verktyg.
- Det går att söka LOVA-pengar till en samordnare. Frågan kan förberedas till styrelsen men kan behöva titta vad som står i stadgarna. Och att det finns en finansieringsmodell klar. Styrelsen bestämmer sedan hur det ska hanteras.

Beslut: Friederike förbereder underlag och tar fram till styrelsemöte i oktober.

11. SRK Norra Vättern

Diskussion inom SRK Norra Vättern om huvudmannaskap för SRK, Askersunds kommun har rollen idag men har begränsade resurser. Ett förslag är att bli ”vattenråd” och söker till åtgärdssamordnare som även kan hantera SRK. Vätternvårdsförbundet är idag vattenråd gentemot vattenmyndigheten för hela Vätterns avrinningsområde. Det är egentligen olika frågeställningar – SRK och åtgärder, och man behöver inte vara ett vattenråd för att kunna jobba med åtgärder. Tar inte vi bollen så finns risk att tillrinningsområdet blir avstyckat och det blir svårt att arbeta. Går det ha organisationsmässigt SRK under VVF? Kan vara en konsult som gör själva provtagningen och en gång om året behöver man redovisa resultaten. Vi är överens om att vi inte vill splittra förbundet och att vi stöttar.

VU noterar informationen.

12. Större rovmärla

Friederike informerar om den inventering som gjorts, både i Vättern och intilliggande vatten, bland annat Vänern. Totalt ca 70 lokaler i alla fyra län runt Vättern. Hittade arten vid 18 lokaler. Hittat i Vättern mellan Vadstena och Bankeryd inklusive Visingsö, mest koncentration runt hamnar. Inga fynd i vatten utanför Vättern än så länge.

Övriga åtgärder har satsats på att förhindra spridning utanför Vättern. Fokuserat på informationsinsatser. Skyltar som tagits fram av Länsstyrelsen och satts upp på olika platser. Informationsblad och broschyr framtagen som spridits brett (kommuner, båtklubbar osv). Information om att begränsa spridning via sociala medier. Arten har fått stort fokus i media. En annan främmande rovmärla hittat i Albysjön (mindre rovmärla). Presentationen om stor rovmärla är användbar och önskemål om att den ska skickas ut till medlemmarna för ytterligare spridning lades fram. Friederike skickar ut den.

VU noterar informationen.

13. Revidering Vattenvårdsplan

Friederike går igenom preliminär tidsplan för vattenvårdsplanen, att den ska ut på remiss februari-mars 2024 och beslutas på årsstämman 2024. Friederike ställer frågan om man vill ha fler tillfällen att lämna synpunkter? Svaret är nej, det behövs inte, det räcker med remisstillfället.

Beslut: *VU beslutar att inget ytterligare tillfälle att lämna synpunkter behövs och godkänner den preliminära tidsplanen.*

14. Revidering Förvaltningsplan

Malin presenterade status och en preliminär tidsplan för förvaltningsplan för fisk och fiske, att den går ut på remiss i december och fastställs på årsstämman 2024. En kortare sammanställning från senaste träffen med intressenter där resursfördelning diskuterades presenterades.

Beslut: *VU godkänner den preliminära tidsplanen.*

15. Undersökningar enligt program

Miljögifter i biota: SLU har samlat in röding och abborre från 2-3 lokaler från Vättern inom ramen för provfisket i somras. Ska på analys under hösten.

VU noterar informationen.

16. MÖV-projekt 2023

Friederike ger en återkoppling om det senaste från projektet bioassay/effektbaserade metoder för råvattenanalyser. Gemensamt projekt med Vänerns och Mälarens vattenvårdsförbund samt vattenverk runt sjöarna. Utförare Biocell Analytica. Sista provtagning i oktober, rapport nästa år.

VU noterar informationen.

17. Provfiske (program & projekt)

- Provfiske pelagial – SLU har provfiskat Vättern i år. Det görs vart 3:e år enligt program. Ett viktigt underlag för att följa rödingbeståndets utveckling.
- Telemetriprojektet löper på och man har nu tömt alla mottagare i sjön. Varit mycket jobb med det.
- Vattenvårdsförbunden för de stora sjöarna får vara med och lämna synpunkter på en översyn av fisk- och kräftundersökningar som SLU tagit fram på uppdrag av HaV.

VU noterar informationen.

18. Kommunikation/hemsida

- Runt Vättern, har haft ett uppslag i tidningen samt websidan. Detta har gjorts gemensamt med Länsstyrelsens fiskefunktion.
- Runt Vättern har ett instagramkonto som cirkulerar runt sjön. Vattenvårdsförbundet är med och ansvarar för inlägg 3 veckor 2023. Utspritt över året.
- Delar av kansliet har cyklat Vätternrundan med Vattenvårdsförbundets logga på tröjorna. Team Mysis.
- Vätternkartan: Kolla om behovet finns, enkät om behov ska tas fram och skickas ut efter styrelsemötet.

VU noterar informationen.

19. Styrelsemöte 12 oktober

Nästa styrelsemöte kommer hållas på Länsstyrelsen i Jönköping

- ”Extraevent/guidning” efter lunch?
- Viktiga punkter/beslut att ta upp är agenda för 2024, upplägg av styrelsemötena, personaländringar, planerna, upplägg av styrelsemötena och frågan om samordnare för tillrinningsområde
- Anders är ordförande på detta möte då Ann inte kan delta.
- Efter mötet kommer info om Munksjön ges av Annica Magnusson, vattensamordnare på Jönköpings kommun.

Beslut: VU godkänner planerat innehåll på styrelsemötet.

20. Publiceringar

Finns här: <https://vattnetn.org/category/publikationer/>

- 156: Bottenfauna vid Vätterns stränder 2022

VU noterar informationen.

21. Vattenråd

Vattenmyndigheten: Nytt samverkansbidrag för 2023 har beviljats.

VU noterar informationen.

22. Yttrande/Remisser

- **Ut**
 - Miljöövervakningsprogram Motala ström
 - Samråd Labbarps gård, Jönköpings kommun
- **In**
 - Samråd råvatten Mjölby
- **Pågående ärenden m**
 - Bankantsdränering Karlsborgs flygplats, hos FIHM igen
 - Miljöprovning Hammarens flygskjut mål – hos regeringen
 - Norra Kärr
 - Örebrovatten

VU noterar informationen.

23. Kalender

- Nästa samförvaltningsmöte: 26 oktober
- Nästa VU-möte: 12 december
- Nästa styrelsemöte: 12 oktober
- Stora sjöar möte: 25 september

- 17-19 oktober Miljöövervakningsdagar
- 3-5 oktober Vattendagar
- 27-28 november Utförarmöte

VU noterar informationen.

24. Övrigt

Inga övriga frågor

25. Mötet avslutas

Malin Setzer
Vid protokollet

Anders Hedeberg
Mötesordförande

Sara Peilot
Justeringsperson

Deltagare:

Friederike Ermold (VVF), Rasmus Lindblad (VVF), Anders Hedborg (VVF/Vadstena kommun), Malin Setzer (VVF), Jan-Anders Johansson (VVF), Pelle Holmström (MÖS), Jörgen Ryberg (Nammo) och Sara Peilot (Länsstyrelsen Västra Götaland).